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Partidele din
Portugalia vor un “Pact
de Salvare Naþionalã”
pânã în 21 iulie

Cele trei partide politice din Por-
tugalia au anunþat, duminicã seara,
cã au stabilit data de 21 iulie ca ter-

men pentru
r e a l i z a r e a
unui “Pact de
Salvare Na-
þionalã” care

sã permitã realizarea fãrã abateri a
programului de sprijin în sumã de 78
de miliarde euro (102 miliarde dolari)
obþinut de la creditorii externi. Deci-
zia vine în contextul în care þara va
organiza alegeri anticipate anul
viitor, când este prevãzutã ieºirea
Portugaliei din programul menþio-
nat.

“Ernst & Young”:
Economia britanicã va
avea o creºtere peste
aºteptãri în 2013

Economia Marii Britanii va
creºte, anul acesta, într-un ritm mai
rapid decât arãtau aºteptãrile, în con-
diþiile în care consumatorii îºi reduc
economiile ºi cheltuiesc, potrivit
“Ernst & Young Item Club”.

Grupul britanic aºteaptã ca econo-
mia naþionalã sã înregistreze un

avans de 1,1%
în 2013, com-
parativ cu
0,6%, cât esti-
ma în aprilie.

Pentru 2014, “Ernst & Young Item
Club” anticipeazã o creºtere cu 2,2%
a economiei britanice, respectiv cu
2,6% în 2015.
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Raiffeisen Bank International
pregãteºte reducerea
“masivã” a cheltuielilor

Raiffeisen Bank International
(RBI) urmeazã sã lanseze un
program de reducere “masi-

vã” a cheltuielilor, cu sume de ordi-
nul milioanelor de euro, a anunþat
noul CEO al instituþiei financiare,
Karl Sevelda. Printre mãsurile avute
în vedere se numãrã închiderea mai
multor sucursale, a precizat domnia
sa. “Începem un program de creºtere
a veniturilor ºi reducere masivã a cos-
turilor, inclusiv prin închiderea de
sucursale. Vorbim despre sume de
ordinul milioanelor de
euro”, a declarat Karl
Sevelda publicaþiei aus-
triece Der Standard,
adãugând: “Vrem sã
creºtem pe segmentul de
private banking ºi trebu-
ie sã reducem riscul. În
pieþe precum Ungaria
sau Slovenia suntem ne-
voiþi sã ne reducem expunerea”.

ªeful RBI a reiterat cã banca pe
care o conduce este deschisã faþã de
ideea de a atrage un investitor strate-
gic pentru atingerea pragului de ca-
pital necesar: “Existã mai multe po-
sibilitãþi pentru a obþine capitalul de
care avem nevoie. O majorare de ca-
pital ºi atragerea unui actor se numã-
rã printre acestea”.

Raiffeisen Bank International tre-
buie sã facã rost de 1,75 miliarde euro,
pentru a respecta regulile Basel III.

Într-un interviu recent dintr-o altã
publicaþie austriacã, Karl Sevelda
prezentase drept metode de majorare

a capitalului atragerea unui investi-
tor strategic, majorarea capitalului,
reducerea activelor ºi utilizarea pro-
fitului acumulat. “Nu pot spune dacã
acþionarii noºtri de bazã vor lua parte
la o majorare de capital, dar RBI are
autorizaþie (din partea acþionarilor)
sã gãseascã un partener care sã ia
parte, într-o primã etapã, cu pânã la
10%. ªi RZB (n.r. Raiffeisen Zen-
tralbank, acþionarul majoritar al
RBI) ºi proprietarii sãi, bãncile re-
gionale Raiffeisen, ºi-au anunþat în

principiu disponibilitatea de a-ºi ve-
dea participaþia diminuatã la 51%,
de la 78% în prezent”, afirmase
domnia sa. RZB este deþinutã de opt
bãnci regionale din Austria.

În þara noastrã, RBI deþine Raiffei-
sen Bank România, care avea, la fi-
nele anului trecut, o cotã de piaþã de
6,5%, calculatã în funcþie de valoarea
activelor nete, ceea ce o poziþiona pe
locul al ºaselea în rândul instituþiilor
de credit din þara noastrã, din punct de
vedere al dimensiunii.

ALEXANDRU SÂRBU
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PREªEDINTELE ANRM, GHEORGHE DUÞU:

“Noile redevenþe, negociate
ºi pentru perimetrele petroliere

în curs de exploatare”
l Þara noastrã nu-ºi poate permite sã nu ia în calcul existenþa unui potenþial de gaze de ºist

Reporter: Care este stadiul nego-
cierilor pentru stabilirea noului nivel
de redevenþe, care urmeazã sã fie
aplicat de anul viitor?

Gheorghe Duþu: Suntem în sta-
diul de demarare a procedurilor de
revizuire a redevenþelor. Vrem sã

creãm un sistem de redevenþe, care
sã asigure o colectare bunã la buge-
tul de stat, dar ºi o atractibilitate a
þãrii noastre pentru investiþiile în
explorarea ºi exploatarea resurselor
naturale, care sunt costisitoare.
Dacã noul sistem de redevenþe va

stabili tarife foarte mari, riscãm sã
nu mai atragem investitori ºi sã nu
mai avem parteneri cu care sã ex-
plorãm ºi sã exploatãm resursele.
Eu cred cã trebuie sã stabilim un
sistem prin care sã gãsim echilibrul
corect între interesul statului de a
avea venituri mai mari la buget ºi in-
teresul investitorilor, care cer condi-
þii cât mai atractive pentru astfel de
operaþiuni. Am comandat un studiu
pentru stabilirea noului sistem de re-
devenþe ºi avem informaþii despre
nivelul acestor taxe în toatã lumea,
bineînþeles ºi în Europa.

Þin sã menþionez cã operatorii
analizeazã, de fapt, pachetul fiscal

aferent explorãrii ºi exploatãrii re-
surselor naturale. Acest pachet con-
þine, pe lângã redevenþe, toate taxele
ºi impozitele aferente acestei activi-
tãþi. Deci, acest pachet fiscal trebuie
sã fie foarte bine dimensionat astfel
încât sã existe acel echilibru pe care
vi l-am menþionat.

Reporter: Ce se întâmplã cu rede-
venþele pe hidrocarburi pentru ope-
ratorii care au contracte de concesiu-
ne valabile pe mai mulþi ani ºi care
fac deja exploatãri?

A consemnat
ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 5)

Agenþia Naþionalã pentru Resurse Minerale (ANRM) a comandat un studiu pen-

tru stabilirea noului sistem de redevenþe. Gheorghe Duþu, preºedintele ANRM,

ne-a declarat cã studiul va fi gata în toamnã, iar redevenþele vor fi discutate cu

operatorii, inclusiv cu cei care au deja în curs de exploatare zãcãminte petroliere.

Domnia sa ne-a menþionat cã existã posibilitatea sã avem redevenþe diferenþiate

pe tipuri de exploatãri petroliere (on-shore, off-shore, gaze de ºist). Preºedintele

ANRM considerã cã nu avem nevoie de o lege specialã pentru exploatarea gazelor

de ºist ºi cã nu ne putem permite sã nu explorãm aceste resurse. ANRM va scoa-

te, în noiembrie, la licitaþie, noi perimetre petroliere, inclusiv din Marea Neagrã.

Gheorghe Duþu ne-a vorbit, într-un amplu interviu, despre tehnologiile de extrac-

þie a gazului de ºist, despre proiectul Roºia Montanã, dar ºi despre sumele colec-

tate din redevenþe la bugetul de stat.

RADU ZILIªTEANU

Sectorul parcurilor industriale - scãdere mai
micã decât în imobiliare
l Parcurile industriale - încã atractive, datoritã facilitãþilor oferite

Sectorul parcurilor industriale a suferit o
scãdere mai micã decât domeniul imo-
biliar, în perioada de crizã, potrivit ana-

listului Radu Ziliºteanu, doctor în economie.
Domnia sa ne-a spus cã, datoritã facilitãþilor

pe care le oferã, parcurile industriale au fost
întotdeauna atractive pentru investitori.

Radu Ziliºteanu ne-a explicat: “Ideea parcu-
rilor industriale a fost atractivã încã de la înce-
put, fiind dublatã de facilitãþile fiscale, aºa cum
se întâmpla înainte cu zonele libere. Cei care
opteazã pentru parcurile industriale beneficia-
zã de o serie de facilitãþi, atât fiscale, cât ºi de
altã naturã, cum ar fi cele legate de utilitãþi ºi de
preþul terenurilor - având în vedere cã aceste
parcuri sunt situate în afara oraºelor, terenurile
sunt mai ieftine”.

Potrivit domnului Ziliºteanu, în cadrul par-
curilor industriale se regãsesc atât firme de
producþie ºi distribuþie, dar ºi firme din dome-
nii precum IT, “pentru cã este mai ieftin pentru
o companie sã funcþioneze într-un astfel de
parc”.

În þara noastrã existã în jur de 52 de parcuri
industriale, potrivit Ministerului Economiei
(ME), cele mai multe, în numãr de zece, fiind
situate în judeþul Braºov.

Radu Ziliºteanu ne-a menþionat cã, pe lângã
considerentele de logisticã (judeþul Braºov
fiind situat în centrul þãrii), numãrul ridicat de
parcuri industriale din aceastã zonã provine ºi

din faptul cã aici au fost închise o serie de fa-
brici, spaþiile rãmase fiind optime pentru
înfiinþarea de astfel de zone.

Alte parcuri de genul acesta se regãsesc în
judeþele Prahova (9), Dâmboviþa (5), Cluj (4),

Sibiu (4), în alte circa 16 judeþe funcþionând
câte un parc industrial.

Suprafaþa totalã de parcuri industriale din
þara noastrã depãºeºte 2.000 de hectare, potri-
vit ME, printre cele mai mari numãrându-se

Parcul Industrial Allianso Business Park-Ari-
ceºti, din judeþul Prahova (219 hectare), Parcul
Industrial Tetarom 3 din Cluj (155 de hectare),
Parcul Industrial Ploieºti (147 de hectare), Par-
cul Industrial Bucureºti (143 de hectare).

În Capitalã, mai avem Parcul Industrial
Sema (circa 17 ha) ºi Parcul Industrial Faur (68
ha).

Constituirea ºi funcþionarea
parcurilor industriale -
reglementatã

Autoritãþile creeazã un nou cadru legislativ
pentru sectorul parcurilor industriale, printr-o
lege publicatã recent în Monitorul Oficial, care
abrogã orice alt act legislativ aflat în vigoare în
acest domeniu.

Prezenta lege reglementeazã regimul ju-
ridic de constituire, organizare ºi funcþionare
a parcurilor industriale, inclusiv a celor
existente, scopul acesteia fiind stimularea in-
vestiþiilor directe, autohtone ºi strãine, în in-
dustrie, servicii, cercetare ºtiinþificã ºi dez-
voltare tehnologicã ºi inovare; dezvoltarea
regionalã; dezvoltarea întreprinderilor mari,
mijlocii ºi mici, precum ºi crearea de noi lo-
curi de muncã.

EMILIA OLESCU
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Francois-Melchior de Polignac, Carrefour: “România se aflã
în plinã expansiune a retailului modern”

Þ
ara noastrã se aflã în plinã
expansiune a retailului mo-
dern (n.r. reprezentat de hi-
permarketuri, dar ºi magazi-

ne de proximitate), acesta fiind la
sfârºitul anului 2012 la 49% din
total, a declarat, pentru ziarul
BURSA, Francois Melchior de Po-
lignac, directorul general al Carre-
four România. Domnia sa a adãugat

cã procentul este unul foarte scãzut
în comparaþie cu pieþele de desface-
re ale þãrilor dezvoltate din vest,
unde retailul modern depãºeºte 90
de procente.

Francois-Melchior de Polignac,
directorul general al companiei
franþuzeºti din România, susþine cã,
pe baza acestui fapt, Carrefour îºi
va continua expansiunea din þara

noastrã, începutã agresiv în 2012,
prin dezvoltarea tuturor formatelor pe
care le deþine – hypermarketuri, su-
permarketuri ºi magazine de proxi-
mitate. Dacã, la finalul anului 2011,
lanþul de magazine al retailerului
francez numãra 72 de unitãþi, în pre-
zent numãrul acestora a ajuns la 121,
prioritare fiind supermarketurile ºi
magazinele de proximitate. În ceea ce

priveºte reþeaua de hypermarketuri,
care în prezent numãrã 24 de magazi-
ne, Carrefour a anunþat deschiderea
unui nou centru, la Bucureºti, pe plat-
forma fostei uzine Vulcan. Inaugura-
rea acestuia va avea loc în trimestrul
al treilea al anului 2013.

VLAD PÎRVU
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